
 
 
LA MEVA VISIÓ DE L’AGRICULTURA ECOLÒGICA  A L’ALT CAMP.  
 

Els meus inicis en agricultura ecològica van ser fa uns 30 anys a rel de 
conèixer  a una persona que  tenia aquest “tipus d’agricultura” molt “interioritzada”. 

Per aquella època a la nostra comarca sobraven dits de la ma  per comptar els 
agricultors ecològics, i normalment els que ho eren venien de rel “neorural”. 

Eren els temps de la CAE (Coordinadora d’Agricultura Ecològica) que publicava 
una revista editada en fotocopies i amb articles fets  per gent d’aquí i d’altres vinguts 
de fora (França, Alemanya,...). 

També eren els inicis en agricultura ecològica de l’Escola Agrària de Manresa, 
essent el lloc a on fèiem cap tots els interessats amb el tema a fer cursos diversos; 
gent de Catalunya i d’altres llocs.  

 No tan sols amb una ma  sobraven dits per comptar els agricultors eco, si no 
que si es feia algun comentari sobre el tema als agricultors convencionals, podríem dir 
que et podien prendre  per boig o dir-te que tenies molts diners per gastar o per 
perdre. 

 Pel que respecta a la vinya en aquells moments puc parlar en la meva 
coneixença d’un viticultor ecològic amb una finca d’unes 12 ha.   

He fet  aquesta petita introducció per situar-nos una mica en el context del 
passat; i ara parlant del present, dir que aquest any ha fet 25 anys que faig de tècnic 
d’ADV per la comarca de l’Alt Camp, assessorant a agricultors convencionals, de 
producció integrada i ecològics en vinya, olivera, ametller i altres conreus. 

Actualment la meva ADV està formada per 20 cooperatives i pobles i té uns 
850 socis que tenen diversos conreus, i d’aquets uns 50 fan viticultura ecològica; estan 
la superfície de vinya ecològica en unes 1400ha. 

 Fins i tot es pot donar la noticia de que aquest any  una cooperativa elaborarà 
vi del raïm eco dels seus associats.  

Com es pot veure, el canvi  ha estat força important, i es què les ajudes de la 
PAC a l’agricultura ecològica hi han afavorit molt, i sembla que Europa procurarà 
seguir fomentant-les  per contribuir a poder gaudir d’una alimentació més saludable, a 
una forma de fer més respectuosa amb el propi agricultor  i a contribuir millor a la 
conservació del medi ambient.       

També  dir que en aquest període de 30 anys han aparegut productes per 
control de plagues i malalties autoritzats en agricultura ecològica, com per exemple el 
Bacillus thuringiensis, el Spinosad o les feromones per al control del cuc del raïm, que 
ho be no estaven comercialitzats en aquella època o ni tan sols havien estat 
descoberts, a l’hora que les seves tècniques d’aplicació s’han anat posant a punt  
gràcies  als assajos del Servei de Sanitat Vegetals del DARP amb la col·laboració de 
moltes ADV’s. Tot aixó  ha ajudat a molta gent a prendre la decisió de fer AE amb 
seguretat. 

Vull comentar, i ja per acabar, que em queda el dubte de què passaria si 
s’acabessin les ajudes a la AE,  pensant sempre en principi que no té per què 
comportar menys ingressos que  la convencional; sí tots aquets agricultors que han 
anat entrant en el món de l’agroecologia hauran “interioritzat” la forma de fer d’aquesta 
agricultura, al igual que la persona que a mi em va iniciar en ella. 
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